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رئیــس قــوه قضائیه گفت: بعضاً مشــاهده می شــود که 
تــا اختلاف میان قضــات و مراجع قضایی بــرای تعیین 
صلاحیتِ ناظر بر رســیدگی به یک پرونده توسط مرجع 
حل اختلاف حل شود، یک فرآیند یک ساله طی می شود؛ 
حال آنکه چنانچه همان قاضی اول، تأمل و دقت بیشتری 

به خرج می داد چنین زمان طولانی  صرف نمی شد.
به گزارش ایســنا، حجت الاســلام والمســلمین محسنی 
اژه ای، دیروز )دوشــنبه ۴ دی( طی ســخنانی در نشست 
شــورای عالی قوه قضائیه، به تبیین و تشریح برخی علل 
و عوامل تأخیر در رسیدگی ها پرداخت و در همین راستا 
به مقوله  »اختلاف در تعییــن صلاحیت ها میان قضات و 
مراجع قضایی برای رســیدگی به یک پرونده« اشاره کرد 
و گفت: بعضاً مشاهده می شود که تا اختلاف میان قضات 
و مراجع قضایی برای تعیین صلاحیتِ ناظر بر رســیدگی 
به یک پرونده توســط مرجع حل اختــلاف )فرض کنید 
دیوان عالی کشــور( حل شود، یک فرآیند یک ساله طی 
می گردد؛ حال آنکه چنانچه همان قاضی اول، تأمل و دقت 
بیشــتری به خرج می داد و با مقام بالاتر و یا قضات دیوان 
عالی کشور مشورت می کرد، چنین زمان طولانی ای صرف 

نمی شد.
رئیــس قوه قضائیــه در ادامه، یکی دیگــر از علل تأخیر 
در رســیدگی ها را پرونده هایی دانســت که از ناحیه مقام 
قضایی به ضابطین ارجاع می گردند، اما پیرامون آنها دقت 
و اهتمام لازم صــورت نمی گیرد؛ قاضی القضات در همین 

رابطه گفت: مقام قضایی وقتی پرونده ای را به ضابط ارجاع 
می دهــد، درخصوص مســئولیت و وظیفه ضابط در قبال 
پرونده موصوف، دســتور دقیق صادر کنــد؛ در مواردی 
مشاهده می شود که یا پرونده ارجاعی حاوی دستور دقیق 
نیســت و یا مواردی در آن دســتور قید شده که مازاد بر 

شکایات یا دادخواست مربوطه است.
محســنی اژه ای افــزود: همچنین وقتی مقــام قضایی، 
پرونده ای را با قید دستور مشخص و دقیق به ضابط ارجاع 
می دهد، پیگیری هــای لازم را به عمل آورد که ضابط در 
وقت مقتضــی، اقدامات لازم را در قبال آن پرونده ترتیب 
دهد و در این امر هیچگونه تأخیر و تعللی وجود نداشــته 

باشد.
محســنی اژه ای تصریح کرد: در مــواردی هم که پرونده 
دارای متهمِ تحتِ قرارِ بازداشــت است، اینگونه نباشد که 
در طول یکماه، مقام قضایی از وضعیت متهم بازداشــتی 
و محل نگهداری او بی اطلاع باشــد و بعد از یکماه ضابط 
برای تمدید قرار بازداشت به آن مقام قضایی مراجعه کند؛ 
قاضــی در اینگونه موارد ضابط را مورد ســؤال قرار دهد 
که آیــا در طول این یکماه اقدامــات مقتضی و مکفی را 
برای تکمیــل تحقیقات از متهم انجام داده و آیا ضرورتی 
برای تمدید بازداشت او وجود دارد؟ در مواردی، به صورت 
دقیق و کافی بر روی پرونده کار نشــده اما اعلام می کنند 
که تمدید قرار بازداشت ضرورت دارد! این ضرورت ها شاید 

خیلی موجّه نباشند.

رئیس قوه قضائیه با اشــاره به مقوله ی استعلام ها و امکان 
تأخیر در رسیدگی ها بواسطه دیر واصل شدن استعلامات، 
گفــت: مقام قضایی در مواردی که پیشــبرد همه جوانب 
پرونــده منــوط به وصول پاســخ اســتعلامات نیســت، 
رســیدگی ها را با توجیهِ »عدم وصول پاســخ استعلام« 

متوقف نکند؛ 
»ارجــاع بــه کارشناســی« و »تأخیر و تعلل در ارســال 
نظریه های کارشناســی « و یا »کارشناســی های ناقص و 
دوپهلــو«، مقوله ی دیگری بود کــه رئیس قوه قضائیه در 
بــاب علل تأخیر در رســیدگی ها مورد اشــاره قرار داد و 
در همین راســتا گفت: چنانچه مقام قضایی پرونده ای را 
به یک کارشــناس ارائه داد، اولاً بــرای او بصورت واضح 
معین کند که چه خواسته ای وجود دارد؟ همچنین برای 
کارشناس، زمان مشخصی را جهت ارائه نظریه کارشناسی 

تعیین کند.
محســنی اژه ای در ادامه با اشاره به مقوله ی »کشف یک 
جرم در اثناء رســیدگی به یک اتهام« و زمینه ای که این 
امر می تواند جهت تأخیر در رسیدگی ها فراهم کند، گفت: 
در مواردی ممکن است، در حین و اثنای رسیدگی به یک 
پرونده، اتهام یا جرم دیگری منتســب و یا کشف شود که 
شاید مستقیماً ارتباطی با آن پرونده نخست نداشته باشد؛ 
در اینگونه موارد مقام قضایی )چنانچه بواســطه اختیارات 
قانونی اش موظف به پیگیری پرونده دوم نیز هســت(، از 
توقف رســیدگی به پرونده اول تا زمان کشف تمامی ابعاد 

پرونــده دوم، اجتناب ورزد و رســیدگی به پرونده اول را 
منوط به تکمیل تحقیقات در پرونده دوم نکند.

رئیس قــوه قضائیه تصریح کرد: موارد فوق الذکر، در زمره 
علل و عواملی هســتند که ســبب تأخیر در رسیدگی ها 
می شوند؛ لذا مقامات قضایی باید نسبت به آنها امعان نظر 
و اهتمام داشــته باشــند؛ این موارد لزوما نیازمند تجهیز 
منابع و اعتبارات و نیرو نیســتند بلکه با دقت نظر در آنها 
می توان از وقوع تأخیر در رســیدگی ها جلوگیری به عمل 
آورد؛ همچنین ضروری است که مراجع و مقامات قضایی 
بالاتر، نســبت به برگزاری جلسات توجیهی و آموزش این 
قبیــل از امور به قضات اهتمام داشــته باشــند و مراجع 
نظارتی در دســتگاه قضایی انجام این امور توسط قضات 
را مورد نظارت قرار دهند؛ باید توجه داشــت چنانچه در 
انجــام این امور کوتاهی صورت گیرد، موجبات ناراحتی و 

بی اعتمادی مردم و یا تضییع حقوق آنها فراهم می شود.
محسنی اژه ای در ادامه نشست به مقامات قضایی ذیربط 
از جملــه قضات دیــوان عالی توصیه کرد کــه در موعد 
بررسی پرونده ها، آسیب های موجود در نحوه رسیدگی ها 
و صــدور احکام در مراجع بــدوی و تجدیدنظر را احصاء 
کنید و مراتب را برای جمع بندی و مدون کردن به رئیس 
دیوان عالی و ســایر مراجع و مقامــات قضایی ذی صلاح 
ارجاع دهید تا این آســیب های احصاء و تدوین شــده به 
زمینــه ای برای آموزش بــه قضات و برگزاری جلســات 

توجیهی تبدیل شوند.

محسنی اژه ای تاکید کرد

بررسی علل تاخیر در رسیدگی های قضایی

رد دوباره لایحه عفاف و حجاب در شورای نگهبان
هــادی طحان نظیف از ارجاع دوباره لایحه عفاف و حجاب به مجلس شــورای 

اسلامی خبر داد.
به گزارش تسنیم، هادی طحان نظیف سخنگوی شورای نگهبان با اشاره به آخرین 
وضعیت لایحه موســوم به عفاف و حجاب گفت: شورای نگهبان نسبت به لایحه 
حمایت از خانواده از طریق ترویج فرهنگ عفاف و حجاب در مرحله قبل ایرادات 
و ابهامات متعددی را داشت که مجلس در جلسات خود این موارد را اصلاح کرد 
و ما مجددا این لایحه را در دستور کار شورای نگهبان قرار دادیم و با بررسی های 

به عمل آمده مشخص شد که بسیاری از ایرادات و ابهامات برطرف شده است.
وی افزود: با این حال هنوز برخــی ایرادات و ابهامات وارده به این لایحه پابرجا 
است و به همین خاطر بار دیگر لایحه را برای اصلاح مواردباقی مانده به مجلس 

ارجاع دادیم.
سخنگوی شورای نگهبان خاطرنشان کرد: هر زمان که مجلس همین ایرادات و 
ابهامات باقی مانده را اصلاح کند ما نیز لایحه اصلاح  شده را مجدداً بررسی و نظر 

نهایی شورای نگهبان را اعلام خواهیم کرد.
رد دوباره برخی مواد لایحه عفاف و حجاب از سوی شورای نگهبان در شرایطی 
است که هیئت عالی نظارت مجمع تشخیص مصلحت نظام در جلسه قبلی خود 
که 21 آذر برگزار شد، مصوبه اصلاحی مجلس شورای اسلامی در خصوص لایحه 

عفاف و حجاب را مغایر با سیاست های کلی نظام ندانسته و تایید کرده بود.

کنایه سعید محمد به دیپلماسی دولت
 روس هــا که در خیانت به ایران ســابقه تاریخی دارند، آن قــدر از هم پیمانی ما 

مطمئن هستند که آشکارا درباره تمامیت ارضی ایران گستاخی می کنند.
به گزارش خبرآنلاین، ســعید محمد فرمانده پیشین قرارگاه خاتم الانبیا و دبیر 
ســابق دولت رئیســی در امور مناطق آزاد در واکنش به بیانیه اخیر مشــترک 
روس ها و چند کشور عربی علیه جزایر سه گانه ایرانی در شبکه اجتماعی ایکس 
نوشت:  روس ها که در خیانت به ایران سابقه تاریخی دارند، آن قدر از هم پیمانی ما 
مطمئن هستند که آشکارا درباره تمامیت ارضی ایران گستاخی می کنند! سیاست 
بین الملل شبیه شطرنج اســت-حریف نباید بتواند حرکت بعدی شما را حدس 

بزند-ولی ما آن را شبیه مارپله بازی کرده و دائم نیش خورده ایم!

حسام الدین آشنا:
عدم مشارکت اعتراض نیست؛ انفعال است

حســام الدین آشنا، مشاور روحانی در دولت پیشین در توئیتی به اظهارات اخیر 
روحانی درباره حضور در انتخابات اســفندماه و حاشــیه سازی تندروها واکنش 

نشان داد.
به گزارش خبرگزاری خبرآنلاین، به دنبال اظهارات اخیر حســن روحانی رئیس 
جمهور دولت دوازدهم درباره مشــارکت در انتخابات اسفند 1۴۰2، و فضاسازی 
تندروها علیه اظهارات وی، حسام الدین آشنا، مشاور روحانی در دولت پیشین در 

شبکه اجتماعی ایکس نوشت:
عدم مشارکت اعتراض نیست؛ انفعال است.

راه درست مشارکت فعال است یعنی مشارکت در ازای مطالبات.
در حال حاضر فکر نکنید عدم مشارکت عمومی در انتخابات، اعتراض است! خیر؛ 

در عمل چیزی نیست جز رأی دادنِ اکثریت به دیکتاتوری  اقلیت.
انتخــاب حق مردم و فراهم کردن زمینه انتخاب آزادانه، آگاهانه، رقابتی و ایمن 
تکلیف حاکمیت اســت. قوام جمهوریت و اسلامیت نظام به رضایت مردم است. 
وقتی مردم بتوانند با رضایــت انتخاب کنند و با نارضایتی، انتخاب خود را پس 

بگیرند، مسئولیت انتخاب خود را می پذیرند و حقوق خود را مطالبه می کنند.

پیشنهاد افزایش بودجه دفاعی در کمیسیون امنیت ملی 
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی از پیشنهاد 

این کمیسیون برای افزایش بودجه دفاعی کشور خبر داد.
محمود عباس زاده مشــکینی، عضو کمیســیون امنیت ملی و سیاست خارجی 
مجلس شــورای اسلامی در با تسنیم، با اشاره به بودجه دفاعی در لایحه بودجه 
1۴۰3، اظهار داشت: کمیسیون امنیت ملی مجلس جزئیات لایحه بودجه 1۴۰3 

مخصوصاً بودجه دفاعی و نیروهای مسلح را بررسی خواهد کرد.
وی افزود: اگر بودجه دفاعی در لایحه پیشــنهادی دولت کم یا نسبت به امسال 
ثابت باقی مانده باشــد؛ کمیسیون امنیت ملی مجلس پیشنهاداتی را در صحن 

علنی برای افزایش این ردیف بودجه مطرح خواهد کرد.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس شورای اسلامی گفت: یکی 
از موضوعاتی که قطعاً در بودجه ســال آینده پیشنهاداتی داده خواهد شد بحث 
مرزبانی کشور است؛ ما شاهد هستیم که مرزبان های کشور با امکانات و لجستیک 
کم از مرزها حراســت می کنند؛ این درحالی است که کشور ما طول مرز زمینی 

و دریایی فراوانی دارد.
وی با بیان اینکه ارتقاء لجســتیکی در مرزها باعث افزایش حراســت از  کشور 
می شــود، اضافه کرد: باید کمک های مالی دولت تضمین شده باشد زیرا حفظ 
مرزها از همه چیز مهمتر است و امنیت یک کشور در امنیت مرزهای آن خلاصه 

می شود، از این رو باید بسیار بیشتر به مرزبانی و مرزهای کشور توجه شود.
مشــکینی تصریح کرد: هرچه اخبار حوادث و شهادت مرزبانان و نیروهای فراجا 
بیشــتر شود؛ سبب می شود که بســیاری از جوانان از ورود به ارگان های نظامی 
خودداری کنند، برای جلوگیری از این موضوع باید توان امنیتی و دفاعی نیروهای 

فراجا را افزایش دهیم.

بررسی لایحه بودجه در کمیسیون تلفیق، یکشنبه آینده
عضو کمیسیون تلفیق بودجه 1۴۰3 مجلس شورای اسلامی از بررسی این لایحه 

در این کمیسیون خبر داد.
علیرضا سلیمی عضو کمیسیون تلفیق بودجه 1۴۰3 مجلس شورای اسلامی در 
گفتگو با خبرنگار پارلمانی خبرگزاری تسنیم، از بررسی لایحه بودجه سال آینده 

در کمیسیون تلفیق، یکشنبه هفته آینده خبر داد.
وی گفت: طبق آئین نامه مجلس نمایندگان 5 روز فرصت دارند تا لایحه بودجه را 
بررسی کنند و پیشنهادات خود را به کمیسیون های مربوطه ارسال کنند؛ سپس 
کمیسیون های تخصصی پیشــنهادات را جمع آوری کرده و با پیشنهادات خود 

کمیسیون؛ گزارش آن را به کمیسیون تلفیق بودجه ارسال می کنند.
عضو کمیســیون تلفیق بودجه 1۴۰3 مجلس گفت: اولین جلســه کمیسیون 
تلفیق بودجه 1۴۰3 هفته آینده یکشــنبه )1۰ دی( برگزاری خواهد شد تا این 
کمیسیون هر چه زودتر بررسی لایحه بودجه را شروع کند؛ زیرا باید طی 1۰ روز 

جزئیات آن را بررسی کرده و گزارش نهایی آن را به صحن مجلس ارسال شود.

سخنگوی هیات منصفه دادگاه های سیاسی و مطبوعاتی:
روزنامه اینترنتی »فراز« مجرم شناخته نشد

سخنگوی هیات منصفه دادگاه های سیاسی و مطبوعاتی گفت که این هیات در 
جلسه امروز دادگاه مطبوعات، به اتفاق  آراء مدیرمسئول روزنامه اینترنتی »فراز« 

را مجرم نشناخت.
به گزارش ایســنا، اکبر نصراللهــی درباره دادگاه مطبوعات گفــت: اتهام آقای 
علی مرادی،  مدیر مســئول روزنامه اینترنتی فراز  »ایجاد اختلاف مابین اقشــار 
جامعــه از طریق طرح مســائل نژادی و قومی«  موضوع  بنــد ۴ ماده ۶ قانون 
مطبوعات و نقض مصوبات 2۹۸ و 31۷۰5۹ مورخ 22 فروردین 1۴۰1 شعام در 
خصوص »مدیریت فضای رسانه ای برای جلوگیری  از ایجاد شکاف های مذهبی 
و نژادی میان دو ملت ایران و افغانســتان« بود  که اعضای هیات منصفه پس از 

شنیدن دفاعیات متهم به اتفاق آراء او را مجرم ندانست.
وی افزود: متهم در بخشــی از دفاعیات خود گفته که ما »افغان هراسی و افغان 
ســتیزی« نکردیم  بلکه  از مهاجران قانونی دفاع و از مهاجران غیرقانونی و عدم 
ســاماندهی آنها انتقاد کردیم؛ ضمن اینکه مصوبه شورای عالی امنیت ملی به ما 

ابلاغ نشده است. 
نصراللهی در پایان  گفت: رای دادگاه  رسیدگی به پرونده اتهامات علی م مرادی،  
مدیر مسئول روزنامه اینترنتی فراز که با شکایت دادستان عمومی و انقلاب تهران 
و  به ریاست قاضی کاشانکی در شعبه سوم دادگاه کیفری یک برگزار شد، متعاقبا 

صادر خواهد شد.

شورای نگهبان

ویژه

مجلس

عدلیه

گروه سیاسی- مانیا شــوبیری: ترافیک، 
آلودگی هوا و معظلات اجتماعی را شاید بتوان 
از مهمتربن مواردی دانســت کــه بر کیفیت 
زندگی شهروندان در تهران تاثیر گذاشته است. 
معضــل آلودگی هوا و کاهــش روزهای پاک 
در پایتخت شــاید از ترافیک و سایر مشکلات 
برای پایتخت نشینان اهمیت بیشتری داشته 
باشــد. معضلی که گریبان پایتخت را گرفته و 
نفس های بســیاری را به شماره انداخته است؛ 
همین چند روز پیش بود که رئیس ســازمان 
اورژانس تهران از افزایش 3۰ درصدی مرگ و 
میر بر اثر آلودگی هوا نســبت به سال گذشته 

سخن گفت. هرسال که می گذرد 
پایتخت  تعداد روزهای پاک در 
کمتر می شود و بیشتر می شنویم 
که می گویند دعــا کنید یا باد 
بیاییــد و یا باران. مُســکنی که 
درد را فقط یکی دو روز تسکین 

می دهد و دوباره روز از نو، دود از نو. 
شــهردار ســابق تهران در گفت وگو با »مردم 
ســالاری« از حرکت اصولی و دائمی برای بالا 
بردن کیفیت زندگی در شــهر ســخن گفت. 
پیروز حناچی معتقد اســت اگــر در مناطق 
حفاظت شــده، پــارک ملی و یــا منطقه 22 
بارگذاری کنید، طرح جامع را زیر پا بگذارید، 
تراکم را بالا ببرید، چند اتوبان هم احداث کنید، 
اســمش کار کردن نیست؛ ما باید کاری کنیم 
که شــهرها جای برای زندگی باشند. شهردار 
سابق تهران در این گفت وگو علاوه بر آلودگی 
هوا به انتقاداتی که از او می شد نیز پاسخ گفت. 
حناچی همچنین اشــاره ای به وعده دولت در 
خصوص طرح ســاخت 3 میلیون مسکن کرد. 

در ادامه مشروح این گفت وگو را میخوانید:
دیگر حساسیتی برای 

تراکم فروشی وجود ندارد
پیروز حناچی، شهردار ســابق تهران با تاکید 
بــر اینکه در خصوص این دوره از شــهرداری 
قضــاوت نمی کنــم و تنهــا به مــوارد نگران 
کننده ای که وجود دارد اشــاره می کنم، افزود: 
به اعتقاد من افزایش ســهم درآمدهای ناشی 
از حــوزه شهرســازی در بودجه شــهرداری 

تهــران که هــم در بودجه 1۴۰1 
هم 1۴۰2 به چشم می خورد و 
نشــان می دهد تلاشی که شده 
بود تا به نظــم دربیاید به خطر 
افتاده است.  حناچی خاطرنشان 
کرد: تلاش بسیاری شده بود که 

تراکم فروشی اتفاق نیفتد و میزان درآمدهای 
شهرداری به درآمدهای ناپایدار وابسته نباشد؛ 
تلاش کرده بودیم تا شــهر متعادل تر شود که 
به نظر می آید حساسیت لازم در این خصوص 

دیگر وجود ندارد. 
وی در ادامه در پاســخ به این ســوال که آیا 
گم شــده 1۷ هزار میلیارد از درآمد شهرداری 
امکان پذیر است گفت: من فکر نمی کنم این به 
معنای سواستفاده باشد آن هم به این رقم، گم 

شدن این رقم در شهرداری کار راحتی نیست؛ 
احتمالا آمارهای مخدوش وجود دارد؛ در تحقق 
درآمد غلو شــده و حالا که زمان حسابرسی و 
تفریغ فرا رســیده باید اسناد قبلی ارائه شود، 
زیرا شورا با اسناد قبلی اظهار نظر می کند، به 
همین دلیل فقدان این مقدار خودش را نشان 

داده است.
در معنای کار کردن در شهر هم 

تغییر ایجاد کردیم
حناچــی به انتقاداتی که از دوران شــهرداری 
او می شود نیز پاســخ داد، او درباره کم شدن 
فعالیت های عمرانی در زمانی که شــهرداری 
تهران بود گفت: ما در شهرداری یک تغییر ریل 

را هدف گذاشته بودیم، که حتی در معنای کار 
کردن در شهر هم تغییر ایجاد کنیم. 

به گفته وی شــما اگر می توانید در مناطقی از 
شــهر مثل مناطق حفاظت شده، پارک ملی و 
یا منطقه 22 بارگــذاری کنید، طرح جامع را 
زیر پا بگذارید، تراکم را بالا ببرید و مشکلاتی 
را برای نســل های بعدی شهر تهران به وجود 
بیاورید و چند اتوبان هم احداث کنید، اســم 
این کار کردن نیســت؛ از روز اول در شورا هم 
این موضوع را مطرح کردیم که این روش را کار 

درست نمی دانیم.
حناچی تاکید کرد: داشتن برنامه در شهر یعنی 
مطابق برنامه سوم شــهرداری تهران، مطابق 
طرح جامع و طرح تفضیلی شهر تهران، مطابق 
ســند چشم انداز تهران و قانونی حرکت کنید 

البته به صورت متعادل و مستمر.
به گفته وی اینکه ما بتوانیم درآمدهای پایدار 
شــهرداری را افزایش دهیــم، بتوانیم میزان 
وابستگی را به درآمدهای ناپایدار کاهش دهیم، 
تراکم فروشــی نکنیم، مطابق طرح تفضیلی 
پیش برویم، اینها همان چیزهایی هســت که 
ممکن اســت از آن فیل هوا کــردن در نیاید، 
اتوبــان جدید خــارج از طــرح جامعه تهران 

درنیاید؛ اما وقتی شــما به حرکــت با برنامه 
اعتقاد دارید پس هر حرکت خارج از برنامه ای 

خلاف است.
اگر قانون را زیرپا نگذارید 
اسمش کار نکردن نیست

حناچی با اشــاره به اینکه اگــر قانون را زیرپا 
نگذارید اسم این کار نکردن نیست، افزود: اسم 
اینکار پایبندی به اصول در مدیریت شــهری 
اســت. حرکت اصولی که می تــوان به صورت 

دائمی آن را ادامــه داد. حرکت در این زمینه 
می توانــد کیفیت زندگی در شــهر را افزایش 

دهد.
شهردار سابق تهران با اشاره به وضعیت هوای 
تهران گفت: با نگاه غیر اصولی به مدیریت شهر 
هر روز کیفیت زندگی در شهر، تعداد روزهای 
پاک در شــهر کاهش می یابد. اما نگاه اصولی 
به مدیریت شــهر می تواند تعداد روزهای پاک 
در شــهر و فضا را برای زندگی و اوقات فراغت 

شهروندان افزایش دهد.
باید کاری کنیم که شهر جای 

برای زندگی شود
حناچی با اشــاره بــه اینکه وقتــی چند روز 
تعطیل می شود همه مردم شهر 
بیرون  از شهر  مانند محبوسین 
می روند چرا؟ چون هوای شــهر 
مسموم اســت و جاذبه ای برای 
اوقات فراغت شــهروندان ندارد 
خاطر نشان کرد: ما باید کاری کنیم که شهرها 
جای مناســبی برای زندگی شــود، در شهر 
قابلیــت زندگی بالا برود؛ و ایــن اتفاق زمانی 
می افتد که پایمان را از روی گاز برداریم و فکر 
نکنیم این منابع نامحدود هســتند و ما تا ابد 
می توانیــم خارج از برنامه، قانون و قاعده عمل 

کنیم و هیچ اتفاقی نمی افتد.
شهردار سابق تهران با تاکید بر اینکه متاسفانه 
هرکســی فقط به دوران مدیریت خودش فکر 
می کند افزود: در مدیریت شــهر، کســی که 
تخصصش این است و کسی که این اشراف را 

ندارد، در عمل و در نتیجه متفاوت 
خواهند داشت. حناچی در ادامه 
به آلودگی هوای پایتخت اشاره 
کرد و گفت: در شرایط اینورژن 
هیــچ راهی جز کنتــرل منابع 
به گفته  نــدارد.  آلودگی  وجود 

وی آلودگی ها به دو دسته عمده آلودگی های 
وسایل نقلیه ثابت و متحرک تقسیم می شود، 
متحرک هــا ماننــد خودروهــای شــخصی، 

کامیون ها، تاکسی ها، موتور سیکلت ها و.. .
حناچــی با بیــان اینکه ۶۰ درصــد آلودگی 
تهران به مربوط به وســایل نقلیه است گفت: 
2۰ درصد مربوط به ماشــین های 
گازوئیلــی، 1۰ درصــد متعلق 
بنزینی  دوچــرخ  موتورهای  به 
و بیــش از 23 درصد مربوط به 

خودروهای شخصی است.
شــهردار ســابق تهران با اشاره 
به اینکه برقی کردن ماشــین های ســواری، 
اتوبوس های شــهری و موتورهــای دو چرخ 
بنزینی نقطه هدف اســت، گفت: درخصوص 
خودروهای شــخصی نیز ســوخت استاندارد 
،کنترل معاینه فنی، کنتــرل طرح ترافیک و 
جلوگیــری از ورود به محدوده مرکزی شــهر 
اقداماتی اســت که باید انجام شود، همه اینها 

یک فرایند است.
حناچی با اشــاره به اینکه بخشی از آن دست 

شــهرداری و بخشی بیرون از شهرداری است، 
گفت: اگر یکپارچه هــدف کاهش آلودگی را 
دنبال کنند به نتیجه می رسد. پکن را ببینید 
ظرف 2۰ ســال اخیر در زمینــه آلودگی هوا 
چطور عمل کرده اســت؟ این نشــان می دهد 
این کار ممکن است ولی خب اختصاص منابع، 
مدیریت متناســب با حجم کار و یکپارچه گی 

مدیریت را نیاز دارد.
وی در ادامه با اشــاره بــه صحبت های رئیس 
قوه قضائیه درباره اینکه »مســئولان اگر برای 
آلودگی هــوا کاری نکنند تــرک فعل انجام 
داده اند«، خاطر نشــان کــرد: کارخانه ای که 
ماشــین مناســب بیرون نمی دهد یا سوختی 
کــه در اختیار پمپ بنزین ها قرار می گیرد اگر 
استاندارد نباشد، می تواند ترک فعل باشد، اما 
از این ها مهمتر مدیریت یکپارچه ای است که 

شهر برای کاهش آلودگی هوا به آن نیاز دارد.
حناچی در پاسخ به این سوال که آیا در زمان 
شهرداری شما هم مازوت سوزی اتفاق می افتاد 
گفت: مــا مدام با عکس های ماهــواره ای این 
موضوع را چک می کردیم، منابع تولید کننده 
ترکیبــات گوگردی در عکســهای ماهواره ای 
مشــخص بود و به سراغشــان میرفتیم یا در 

دولت مطرح می کردیم.
آلودگی هوا از تقسیمات کشوری 

تبعیت نمی کند
شهردار سابق تهران با بیان این نکته که برخی 
تصورشان این اســت که آلودگی از تقسیمات 
کشوری تبعیت می کند، خاطر نشان کرد: مثلا 

می گویند ما در تهران مازوت نمی سوزانیم، آن 
چیزی که به جای مازوت سوخته می شود باید 
بررسی شود که میزان گوگردش چقدر است، 
زیرا گوگرد تولیدی ناشی از گازوئیل ما ۶ برابر 
استاندار حد مجاز است و اصولا حق نداریم در 

تهران همچین گازوئیلی توزیع کنیم.
وی با تاکید بر اینکه آلودگی هوا از تقسیمات 
کشوری تبعیت نمی کند، خاطر نشان کرد: اگر 
در نیروگاه منتظر قائم، نیروگاه شهید رجایی 
قزوین و یا نیروگاه های اطراف تهران که خارج 
از تقســیمات کشوری شهر تهران هستند هم 
مازوت ســوزی اتفاق بیفتد باز آلودگی آن به 

تهران می رسد.
240 نیروی جوان را 
جذب شهرداری کردم

حناچی در ادامه در پاسخ به این سوال که گفته 
می شود شما در زمانی که شهردار تهران بودید 
به زنان و جوانان اعتماد نمی کردید، گفت: اگر 
شــما بدون تجربه بانوان را به کار بگیرید و در 
ســطوح بالای مدیریت قــرار دهید اگر موفق 
نشــوند چه کسی مقصر اســت؟ ما نگاهمان 

ایــن بود که باید شــرایط تجربه و طی دوران 
مدیریــت را برای بانوان فراهم کنیم، با همین 
تفکر ســطوح میانی را برای بانوان در بسیاری 
از مناطق و سازمان ها باز کردیم و اجازه دادیم 

که در سطوح بالای مدیریت رشد پیدا کنند.
وی افــزود: در مــورد جوانگرایــی هــم خیر 
اینطور نیســت، من 2۴۰ نیروی جوان از فارغ 
التحصیلان دانشگاه های شــریف و امیرکبیر، 
تهــران، علم و صنعت و ... را بعد از ســال ها از 
طریق آزمون با همکاری ســازمان ســنجش 
جذب کردم که هنوز در شهرداری مشغول به 

کار هستند. 
حناچی با تاکید بر اینکه همواره توجه داشتیم 
که بی رویه نیروی انسانی شهرداری را افزایش 
ندهیم گفت: شــهرداری در پست های مصوب 
حدود 15 هزار و ۷۰۰ پســت رسمی دارد، اما 
نیروهای حقوق بگیر مســتقیم شهرداری در 
ابتدای دوره ما ۶۷ هــزار و 3۰۰ نفر بود، من 
روزی که شــهرداری را تحویل دادم این تعداد 

به ۶5 هزار نفر رسید.
شــهردار سابق تهران با اشــاره به اینکه یکی 
از زمینه های تعادل بودجه شــهرداری تهران 
کاهــش هزینه های جاری بــود، گفت: وقتی 
حقوق بگیران شما 3 برابر چیزی که باید باشه 
هست، همیشه یک بار سنگین را حمل می کنید 
و این بار سنگین لزوما کیفی نیست. مخصوصا 
وقتــی روی جذب نیرو حساســیت نداشــته 
باشــید. وی خاطر نشان کرد: ما نمی دانیم در 
حال حاضر تعداد نیروهای شــهرداری چقدر 
افزایش پیدا کرده است، ولی با این همه نیروی 
که از بیرون آورده شده، مطمئن هستم که آن 

سیاست محقق نمی شود.
مهم این است که در زیست شبانه 
تهران همه چیز تحت کنترل باشد

حناچی در ادامه به اهمیت زیســت شبانه در 
تهران اشــاره کرد و افزود: شــهر همانطور که 
در روز زنده است در شب هم زندگی می کند. 
مهم این است که فضاها استاندارد وجود داشته 
باشند، سرویس و خدمات به خوبی ارائه شوند 

و هم چیز تحت کنترل باشد. 
وی در ادامه به شــب های ماه مبارک رمضان 
اشاره کرد و گفت: در ماه رمضان شهر تا سحر 
زنده است و فعالیت وجود دارد، مردم در شهر 
تردد می کنند. بــه نظر من در این چهارچوب 
حرکت کردن زیست شبانه تهران نه تنها منفی 

نیست که می تواند مثبت هم باشد.
دولت تورم را کنترل کند

 مشکل مسکن حل می شود
حناچی در ادامه این گفت وگو در پاسخ به این 
سوال که آیا وعده ساخت 3میلیون مسکن از 
سوی دولت عملی می شود، گفت: نقش دولت 
از ابتدای انقلاب و حتی بعد از طرح مسکن مهر 
در ساخت مســکن 3 تا 5 درصد بیشتر نبوده 
است. حتی در دوره آقای احمدی نژاد که شعار 
2 میلیون مسکن کم درآمدها را داده بودند در 
نهایتا اصلی ترین پروژه ها، پروژهای خودمالکی 
بود؛ یعنی پروژه های که زمین متعلق به مردم 
بود و دولت تســهیلات ارائــه می کرد و مردم 
بازسازی می کردند، این پروژه ها به 5۰ درصد 

مسکن مهر تبدیل شد.
شهردار سابق تهران با اشاره به اینکه این تجربه 
نشان می دهد که ما نباید بار دیگر این اشتباه 
را مرتکب شویم، گفت: درخصوص 
مسکن دولت اگر موفق شود که 
کنترل تورم را به دســت بگیرد 
و کاری کند کــه تورم کمتری 
ایجاد شود، بیشترین کمک را به 
مردم و برای حل مشکل مسکن 

می کند. 
وی همچنیــن به حضور حجاب بان ها در مترو 
اشــاره کرد و گفت: من تنها می دانم که از این 
طرح حجاب درنمی آید، ولی بی حجابی شاید. 
همــکاری افکار عمومــی در این قضیه نتیجه 

بهتری خواهد داشت.
حناچی بــا تاکید بر اینکه حرکــت برنامه ای 
مطابق قانون و اســتفاده از همه ظرفیت های 
قانونی بایــد مد نظر قرار گیــرد، گفت: بعضا 
می شــنوم که برخی از اعضای شورای شهر یا 
ریاست شورای شهر بعد از اینکه اتفاقی در شهر 
رخ می دهد در حضور خبرنگاران می گویند من 
هم از رادیو شنیدم؛ این پذیرفته نیست، اعضای 
شورای شهر باید به وظیفه نظارتی خود درست 
عمل کنند.  اگر در شهر اتفاقی بیفتد که قابل 

جبران نباشد به نام این دوره ثبت می شود. 
شهردار سابق تهران تاکید کرد: انتظار می رود 
که اعضای شــورای شهر نسبت به مسائلی که 
در شــهر رخ مــی دهد به موقــع از ابزارهای 
نظارتی خود استفاده کنند و اجازه ندهند کار 

از کار بگذرد و بعد به سراغ آن بروند.

پیروز حناچی در گفت وگو با »مردم سالاری« تشریح کرد

مدیریت غیرتخصصی شهری، بلای جان زندگی شهری 

وقتی شــما به حرکت با برنامه اعتقاد دارید پس هر حرکت 
خارج از برنامه ای خلاف است 

درخصوص مسکن، دولت اگر کنترل تورم را به دست بگیرد 
بیشترین کمک را به مردم می کند

اعضای شورای شهر نسبت به مسائلی که در شهر رخ می دهد 
از ابزارهای نظارتی خود استفاده کنند


